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Що, на вашу думку, є найважливішим для успішного функціонування ДБСТ? 

- Ірина: Оскільки ми подружня пара, то у нашому випадку, по-перше, це гармонійні відносини 

між татом і мамою і, по-друге, в послуху виховані рідні діти. Коли ми взяли перших дітей, вони 

копіювали наших рідних двох синів. Так само і у відносинах. Коли ми сідаємо дивитися фільм, діти 

хочуть, щоб ми трималися за руки, а самі сідають поміж нас. Для них це важливо. Вони радіють за 

нас, коли ми йдемо удвох на прогулянку. Тоді вони не зі слів, а з живого прикладу бачать і розуміють, 

яку сім’ю самі хочуть мати.  

 

Часом погляди батьків на одне і те ж питання розходяться. Чи обговорюєте ви такі 

питання при дітях і як доходите до їх спільного вирішення? 

- Ірина: Щось обговорюємо самі, а коли потрібно – і з дітьми. Коли діти присутні, вони бачать, 

чи вміємо ми погодитися і визнати: «Так, це краща думка».  

- Михайло: Важливо, як ми вирішуємо питання – чи аргументовано, наводячи приклади, чи 

щось не можна, бо на то є підстава, чи «бо я так сказав, я чоловік» - і все. Не варто вирішувати питання 

з позиції сили. Простий приклад: хотіли діти піти на березовий сік, а погода була погана. Я кажу, що, 

по-перше, туди машиною не доїду, по-друге, вам далеко йти, а, по-третє, ви промокнете, і той сік 

дуже дорого обійдеться.  

- Ірина: Якщо ми дозволяємо або забороняємо щось, важливо не лінуватися, відповідаючи 

лише «ні» чи «так», а пояснити чому.  

 

Чи залучаєте дітей до прийняття рішень? 

- Так, обов’язково. На них тоді лягає відповідальність, і вони починають серйозніше думати. От 

старший питає: «Як вчинити?» Я кажу: «Ми б зробили отак, але ти вибирай». І він відповів: «Коли я 

чую «твій вибір», я розумію, що треба чинити правильною». 

- На вашу думку, які проблеми є поширеними серед батьків-вихователів, і як їх 

остерігатися? Наприклад, це може бути різне ставлення до біологічних і прийомних дітей. 

- Ірина: Важливо однаково ставитися до рідних і прийомних. Діти це відчувають.  

- Михайло: Це означає, якщо ми сідаємо обідати, значить сідають всі. У нас сніданок, обід і 

вечеря – спільні. Якщо ми йдемо закуплятися, значить ми купляємо речі у тих самих магазинах для 

всіх дітей. 

Ірина: Що ще спадає на думку, діти приходять зі своїм минулим – ти ніяк цього не остережешся. 

Ти маєш то сприйняти, зрозуміти. 

 

Тут напевно своїх очікувань треба остерігатися? 

- Ірина: Так. Не  треба очікувати вдячності від дітей. Ми багато їм даємо і хочемо, щоб вони 

відразу були нам за те вдячними. Про це просто потрібно забути. До них розуміння прийде згодом. Я 

до кінця зрозуміла, як мої батьки переживали за моє весілля, коли ми зробили перше весілля своїй 

прийомній дочці. Я передзвонила батькам і сказала «дякую». На це потрібно було 20 років. Багато 

батьків хочуть, щоб діти їх любили. Коли ми беремо в сім’ю прийомну дитину - це є наше служіння 

перед Богом. Ми маємо служити і любити, а вона це нам може віддасть, може не віддасть. Це велика 

проблема, коли батьки хочуть, щоб діти тут і вже змінилися. Діти  пережили багато негативу чи в 

своїх сім’ях, чи інтернатах. Вони були залишені. Це з часом проявляється.  

 

Чи були у вас власні очікування перед тим, як ви взяли дітей? І чи виправдалися вони потім? 

- Ірина: Ми думали, що все буде чудово, просто «вау» , тому що вже знали дітей. Потім, як все 

«вилізло», було теж «ва-а-у» - з іншої сторони. Було досить важко. Але якщо Бог дав нам якесь 
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випробування, то він дасть і вихід, він не дає нам важчої проблеми, ніж ми можемо понести. Діти 

бачили, що коли є якісь проблеми, ми не зриваємось, не скандалимо, а шукаємо вирішення в Бога. 

Ми виховуємо дітей на принципах Біблії. І якщо нам казали, що в них погані гени, погані батьки, 

вони будуть алкоголіки, чи гулящі, чи в тюрмі сидіти, ми говорили дітям: «Це неправда. От Каїн убив 

Авеля, а батьки то у них одні. Це вибір людини. Не гени. Гени – це колір волосся. А твої вчинки – це 

твій вибір. Не варто при першій же нагоді посилатися на гени. Тобі Бог дав других батьків – другий 

шанс. Гени – це іноді відмовка для батьків. Ти працюєш-працюєш з дитиною, і в певний складний 

момент терпіння може зламатися - «А в неї такі гени!». Нічого подібного. Це є вибір дитини. Дитина 

має вибрати, а ми, як батьки, показати, що є добре, дати альтернативу і, можливо, дитина з часом 

почне чинити по-іншому.  

 

Скільки, на вашу думку, потрібно часу батькам-вихователям, щоб досягнути результату? 

- Ірина: В кожного по-різному. Для одного сина 4 роки було достатньо, а іншому потрібно було 

7. Це залежить від характеру дитини, її минулого, її ставлення до суспільства, до друзів та оточуючих. 

Кожен з них особливий і хороший по-своєму. Але для всіх важливою є сім’я.  

 

Що вам  допомогло створити атмосферу сім’ї у вашому ДБСТ, дух єдності, сімейної 

команди? 

- Михайло: Коли ми одружилися, то вже створили сім’ю. 

- Ірина: І рідним дітям сказали, якщо візьмемо прийомних, то вони мають бути готовими 

поділитися і нами, й іграшками, ровером, всім-всім-всім, що у них є. Що вони матимуть такі самі 

права. Ми не розглядаємо це як роботу. Це є сім’я. Ми говорили з прийомними, чи потрібна їм сім’я. 

Адже у сім’ї не так, як у дитячому будинку, де є кому варити, прибирати, де все готове подається. У 

сім’ї по-іншому. Я готую їсти, а діти допомагають. Прибираємо усі разом. В кожного є свої обов’язки. 

Нас часто питають, чи є у нас прибиральниця або людина, яка готує їсти на всіх. Ні, немає. Це роблю 

я з чоловіком і дітьми. Чи часто таке зустрічається у сім’ях? Думаю, що ні. Коли старші діти 

допомагають молодшим – це нормально. З таким допомагати може дідусь чи бабуся. Але не хтось зі 

сторони. Оце є сім’я. Я розумію, якщо є багато дітей, 10-12, тоді справлятися самотужки важче...  

 

Чи є у вас систематичний підхід підготовки дітей до самостійного життя? 

- Михайло: Даємо їм завдання, з якими вони повинні будуть колись справлятися самостійно. 

Перше завдання легше, і контролюємо серйозніше, а потім довіряємо все складніші. Дивимось, 

наскільки дитина може з ним справитися. (Мама):  

- Ірина: Наприклад, влітку під час канікул кожна дитина тиждень готувала їсти. Звичайно, що 

під моїм наглядом та з моїми порадами. Тепер у нас і хлопці, і дівчата вміють готувати: перше, друге, 

салат. Те саме із прибиранням чи пранням. 

 

Чи вчили ви дітей, як заробляти, як розпоряджатися коштами? 

- Михайло: Перший телефон один з наших старших, як то завжди буває, від спонсора отримав. 

На другий вже сам заробив. Я йому порадив, яку роботу краще вибрати і пояснив, що докладу, якщо 

назбирає 80% сам. 

-  Ірина: От, наприклад, щоб навчити наших старших працювати, ми садили великий город, 

щоб картоплі було додому і на продаж. Один рядочок ми обробляли разом з дітьми, щоб було що їсти 

додому, а наступні коштували по 50 гривень. І хто хотів – той полов. Хтось зробив один рядочок і 

сидів, а хтось зробив три, крім того одного і заробив 150 гривень. Нашому старшому прийомному 

скоро 16 років буде. Кишенькові, які він отримує на тиждень, відкладає на свою ціль – велосипед. Не 
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тратить уже, як менші діти за один-два дні. Якщо він відкладає, то і ми захочемо докласти. Ми вчимо, 

що краще не купувати багато дурниць, але одну річ, зате хорошу.  

-  

Як ви проводите дозвілля з дітьми? 

- Як тільки погода дозволяє, їздимо на велосипедах, іноді на досить великі відстані. Пам’ятаю, 

що якось під час «далекого туру» по дорозі назад ми добряче промокли під теплим літнім дощем, але 

всім запам’ятався цей день. Ми бачимо, що дітям подобається з нами проводити час. Може, якби ми 

були спокійними, вели інший спосіб життя, було б по-іншому. Волейбол, футбол, велосипед, лижі… 

діти хочуть вести активний спосіб життя. Якщо ви слухаєте, чого хочуть діти і приєднуєтесь до 

цього… Діти вас слухають теж. Можна з ними піти на екскурсію чи на базар за покупками, щоб вони 

самі бачили, які ціни, скільки грошей потрібно на тиждень на харчі для усієї сім’ї. Коли ми йдемо 

вдвох – прийшли, закупили продукти і додому, а коли вся команда відправляється за покупками, це 

довше і важче, але зате має свій результат. 

- Михайло: Часто вихідці з інтернату покидають його із поняттям «мені всі винні». У сім’ї ми 

вчимо дитину, що ніхто їй нічого не винен. Те, що необхідно, ми даємо і показуємо, а решта – твій 

вибір. Починає уже дорослий хлопчина вести самостійне життя і заявляє: «Ви повинні мені хату 

відремонтувати, повинні те, і се». Нічого ми не повинні. Ти маєш виплати – умій розумно 

користуватися. Бо часто підлітки ті виплати за місяць спускають на дорогий телефон, а потім хліба 

немає за що купити.. Дівчата, знаю, можуть розтратити гроші за тиждень, і у них з’являється уся 

елітна косметика, а на другий тиждень та сама ситуація – немає що їсти. Вони не вміють справлятися 

із своїми емоціями і бажаннями. Часто перебувають під вплив якоїсь компанії, з чим дуже важко 

справитися.  

 

Чи виникали у ваших дітей труднощі зі шкільними предметами? 

- Ірина: Найважчим предметом, мабуть, є математика. Тут варто попробувати пояснити дитині 

елементарні речі – ті, які потрібні для життя. Елементарне дитина може. Наприклад, у нас були два 

першокласники, які не знали букв. Ми працювали з ними і за три місяці вивчили всі букви, а через 

рік вони почали читати чи не найкраще в класі – виходить, що вони можуть. Це принцип, яким може 

керуватися кожен.  

- Михайло: Якщо щось є необхідним у житті, тоді треба тягнути, вчепитися зубами, старатися 

виправити ситуацію. Якщо ні – дати хоча б базу. Маленька дитина, коли вчиться ходити і падає, ніхто 

не каже: «Тобі не виходить – не роби цього», - але вона все одно дальше вчиться ходити.   

- Ірина: Уроки то одна річ. А як характер змінити? Вселити віру у себе. Оце важливіше.  

 

А як змінити характер дитини? 

- Ірина: Ставленням. Більше з дитиною говорити. Для початку дитина має звикнути, що вона в 

сім’ї, захищена, щоб вона отримала впевненість в собі. Батьки мають бути хорошим прикладом. Якщо 

дитина бачить, що я чогось не вмію, але пробую, то і вона так  робитиме.  

 

Як часто доводилося вам казати своїм дітям «Не здавайся, спробуй ще раз»? 

- Ірина: Постійно. Наприклад, в одного з хлопців не виходило гарно писати в зошиті в школі, а 

вдома  біля мене – ідеально. Чому? Бо старався для мене, а я хочу, щоб він старався для себе . Якщо 

отримуєш погану оцінку, вмій це сказати. Мене цікавить не оцінка, а чого ти ще не знаєш. Прийди і 

ми пояснимо. Погана оцінка говорить про те, що ти, можливо, не зрозумів тему, і тобі її треба ще раз 

пояснити. Над цим можна працювати і досягати кращого. Ще одна дуже важлива річ: батьки мають 
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стежити за тим, щоб дитина перестала обманювати і почала довіряти. Дитина може вирішити, що 

обманути і схитрити – це легший спосіб вирішення питань.  

 

І що б ви порадили у цьому випадку? Як боротися з обманами? 

- Михайло: Знову ж таки, діти повинні бачити приклад батьків. От дзвонить вдома телефон, і 

батько просить: «Сину, скажи, що тата немає вдома» - навіть такий обман не повинен бути присутній 

вдома. Діти мають вчитися бути чесними. Ми пояснюємо дітям, що брехня, як стіна, – ти просто 

будуєш стіну між собою і мною. Будеш обманювати – буде стіна, яка не дозволятиме нам будувати 

стосунки. Якщо ти обманув – буде певне покарання, а за правду – ні. Якщо діти кажуть правду і 

вибачаються – буде прощення.  

 

Чи багато часу ви проводили з дітьми, допомагаючи з домашнім завданням? 

- Ірина: Сказати багато – це нічого не сказати. Систематично. Я займалась з двома молодшими, 

а Михайло із чотирма старшими. З першокласниками сиділа від 4 до 8 годин на день. 

-  Михайло: Справа в тому, що ніхто від народження і до 5-ти років з ними не займався. Ніхто 

казок не розказував. І все, що вони мали б засвоїти до 5 років, ми намагаємось наздогнати з ними за 

рік-два. Ірина: Важливо вчити дітей переказувати, бо часто вони цього не вміють. Ми їздимо з ними 

на екскурсії, дивимось документальні і художні фільми й обговорюємо це все. «Чому це автобус 

прив’язаний до дротів?» - спитав один із синів, вперше побачивши тролейбус. Кожен день може стати 

днем нових відкриттів! Кожного дня ми можемо допомогти дитині зробити крок уперед.  Потрібно 

багато часу сидіти з дітьми за уроками. Перших півроку – це весь вільний час. Але, звичайно, ми 

можемо робити те, що в наших силах. З англійської ми взяли репетитора. Загалом , я думаю, що 

чекати результату від дітей варто не менше, ніж через два роки. Не здавайтесь, якщо ви ще не 

дочекались результату, він неодмінно буде. 

 

Чи є у вас поради щодо того, де батьки-вихователі чи прийомні батьки можуть отримати 

допомогу? 

- Михайло: По-перше, на мою думку, кожна сім’я повинна мати духовну підтримку, яку можна 

віднайти в особі священика чи у Біблії. Якщо ви показуєте дітям якісь життєві принципи, то вони 

повинні мати фундамент. По-друге, є батьки-вихователі, які мають певний стаж, і є компетентні 

психологи, які можуть дати поради. Інколи ми стикаємось  із проблемами, які допомагає вирішувати 

працівник центру соціальних служб. У нашої сім’ї дуже хороший супровід. Крім того, добре мати 

серед знайомих хорошого фінансиста чи бізнесмена, який би допоміг пояснити дітям принципи 

професійного життя, як знайти добру роботу, і що для цього потрібно.  

Ірина: Ще хочу додати що важливий кінцевий результат – чого ми хочемо добитися від дітей? 

Виховати до 18 років і все, чи дійсно стати дідусем і бабусею. Коли прийомні діти одружуються, вони 

ще більше потребують нашої підтримки, адже вони насправді нікого не мають, у них виникає ще 

більше питань.   

 


